



جامعة الموصل  
كلية التربية للعلوم الانسانية  
قسم التاريخ

إنجازات علماء المسلمين في مملكة غرناطة  
(٦٣٥-٨٩٧هـ/١٢٣٨-١٤٩٢م)

عبدالوهاب عطية محمد صالح

اطروحة دكتوراه  
التاريخ/التاريخ الاسلامي

بإشراف  
الاستاذ

الدكتورة احلام حسن مصطفى النقيب

## المستخلص بلغة الرسالة

مثلت مملكة غرناطة آخر عصور المسلمين في الأندلس حيث حكمت الأسرة النصرية أكثر من قرنين ونصف من الزمان وشهدت منجزات حضارية كانت خلاصة تاريخ العرب المسلمين في الأندلس وعرفت هذه المملكة حركة علمية واسعة في كافة مدنها وقرائها وأنجبت علماء موسوعيين في مختلف فنون العلم والمعرفة وبناءً على ذلك فقد وقع اختيارنا على إنجازات علماء المسلمين في مملكة غرناطة (635-897هـ/1238-1492م) ضمن إطار زمني ومكاني تميز بالخصوصية المعرفية وبذلك فقد تبوأ علماء تلك الحقبة مقاماً عالياً ومنزلةً عظيمةً رفعتهم درجات عن غيرهم من الناس ولاسيما أولئك العلماء الذين يحملون العلوم الشرعية، فكانوا ورثة الانبياء والمرسلين يقتدى ويرسم بخطاهم المسلمين بكافة أطيافهم ومستوياتهم العلمية، فمارسوا مسؤولياتهم في مملكة غرناطة وباشروا بواجباتهم السياسية والعسكرية والإدارية والاقتصادية والاجتماعية وكانوا سنداً قوياً ودرعاً حصيناً للدولة وضاعفوا جهودهم للنهوض بمؤسسات الدولة وبرزت وتعددت إنجازاتهم في تغذية المجتمع بالعلوم والمعارف ليشهد ذلك الفردوس المفقود نهضة علمية واسعة العطاء كان للعلماء فيها بصمة تاريخية في السلم الفكري للحضارة العربية الإسلامية .

وبذلك أعتمدنا على خطة دراسية تشمل الجوانب كافة التي شارك فيها العلماء والتي تصب في قالب واحد هو إنجازاتهم في الأندلس فتطرقنا في الفصل الأول من هذه الدراسة على إنجازات علماء الأندلس العلمية وأشتمل على مبحثين فتناولنا في المبحث الأول علماء الأندلس وإنجازاتهم التعليمية والذي أحتوى على جهود العلماء في مجال التعليم وإنشاء المكتبات الخاصة وألقاب العلماء العلمية ورحلاتهم العلمية في سبيل طلب العلم أما المبحث الثاني فكان عن جهود علماء الأندلس في التأليف في العلوم النقلية والعقلية والتي كانت عصارة أفكارهم في وضع المصنفات في مجال العلوم النقلية في علم القراءات والتفسير والفقه وأصوله والحديث النبوي الشريف واللغة العربية والنحو والأدب والشعر والتاريخ والجغرافية وكذلك تضمن مؤلفاتهم في مجال العلوم العقلية والذي اشتمل على علم الطب وعلم الفلك .

وبينّا في الفصل الثاني إنجازات علماء الأندلس السياسية والعسكرية حيث ضم مبحثين خصصنا المبحث الأول لمشاركة العلماء في السفارات ومعالجة قضايا وسياسة الدولة وتضمن المبحث الثاني الحض على القتال والمشاركة في المعارك الحربية وتحملهم مسؤولية تثبيت أقدام المقاتلين في ساحات المعارك .

وسلطنا الضوء في الفصل الثالث على إنجازات العلماء الدينية والإدارية وقسمناه الى مبحثين أبرزنا في المبحث الأول الوظائف الدينية التي تقلدها العلماء منها القضاء

والخطابة والإمامة والحسبة والتوثيق وأبرز العلماء الذين تقلدوا هذه الوظائف أما المبحث الثاني فكان عن الوظائف الإدارية التي تقلدها العلماء وحاولنا من خلاله رصد تلك الوظائف التي أنخرط فيها العلماء وعملوا على تقديم عجلة الحكم والإدارة وفق أسس وأنظمة حضارية متطورة فظهر منهم وزراء وشرطة وموظفين في ديوان الجند والقهرمة وخطة المستخلص والاشغال المخزنية وأطباء الدار السلطانية.

اما الفصل الرابع فقد حمل عنوان إنجازات العلماء الاقتصادية والاجتماعية والذي ضم مبحثين تطرقنا في الأول عن إنجازات العلماء الاقتصادية في الجوانب الزراعية والصناعية والتجارية ولاسيما من خلال النوازل الفقهية التي عملت على تقديم حلول ناجعة لكافة المشاكل والخلافات الاقتصادية وجاء المبحث الثاني عن إنجازات العلماء الاجتماعية ومنها الأعمال الخيرية التي تعمل على تحقيق المساواة الاجتماعية وضم المبحث أيضاً كرامات العلماء الصالحين التي ظهرت عليهم لزهدهم وتقواهم كما تناولنا فيه محاربة العلماء لأهل البدع والعادات السيئة بشن حرب فكرية لردعهم وتوجيههم باتجاه سليم بعيداً عن البدع المحدث.

وقد أستنتجنا من خلال دراستنا لموضوع انجازات علماء المسلمين في مملكة غرناطة انها كانت محطة علمية لتصدير الانتاج الحضاري للعالم الاسلامي خاصة ولاوربا عامة كونها كانت جزءاً رئيسياً من قارة اوربا ولذلك فقد تركت اثراً عميقة على المستوى العلمي والسياسي والاقتصادي والاجتماعي ساهم في تحقيق الاستقرار للدولة وبذلك مثلت هذه المملكة نموذجاً تاريخياً متميزاً يعبر عن مدى تطور وتقدم الحضارة العربية الاسلامية

▪

## **Abstract**

The Kingdom of Granada represented the last Muslim era in Andalusia, where the Nasrid family ruled for more than two and a half centuries and witnessed civilized achievements that were the summary of the history of the Arab Muslims in Andalusia. Our choice fell on the achievements of Muslim scholars in the Kingdom of Granada (635–897 AH / 1238–1492 AD) within a time and spatial framework that was characterized by cognitive fertility. The heirs of the prophets and messengers are imitated and imitated in their steps, Muslims of all spectrums and levels of knowledge, so they practiced Their responsibilities in the Kingdom of Granada and they began their political, military, administrative, economic and social duties and they were a strong bond and an impregnable shield for the state. Thus, we relied on a study plan that includes all the aspects in which the scholars participated, which pours into one mold, which is their achievements in Andalusia. In the first chapter of this study, we touched on the scientific achievements of Andalusian scholars and included two topics. The field of education, the establishment of private libraries, the titles of scholars and their scientific journeys in order to seek knowledge. The second topic was about the efforts of Andalusian scholars in authorship in the transportation and mental sciences, which were the essence of their ideas in the development of works in the field of transportation sciences in the science of readings, interpretation and jurisprudence Its origins, the noble Prophet's hadith, Arabic language, grammar, literature, poetry, history and geography, as well as their writings in the field of mental sciences, which included medicine and astronomy.

In the second chapter, we explained the political and military achievements of Andalusian scholars, as it included two sections. We devoted the first topic to the participation of scientists in embassies and addressing the issues and policy of the state. The second topic included urging to fight and participate in military battles and holding them responsible for stabilizing the feet of fighters in the battlefields. In the third chapter, we shed light on the achievements of religious and administrative scholars and divided it into two sections. In the first section, we highlighted the

religious functions that scholars assumed, including judiciary, rhetoric, imamate, arithmetic, documentation, and the most prominent scholars who held these positions. The second topic was about the administrative positions that scholars assumed, and through which we tried to monitor those jobs. In which the scholars were involved and worked to advance the wheel of governance and administration according to advanced civilized foundations and systems, so ministers, police, and employees of the Diwan of Soldiers and Qaramah appeared, and the plan of the abstract, the works of the store, and the doctors of the Royal House.

As for the fourth chapter, it was entitled the economic and social achievements of scientists, which included two sections. In the first we discussed the economic achievements of scientists in the agricultural, industrial and commercial aspects, especially through jurisprudential calamities that worked to provide effective solutions to all economic problems and disputes. The second topic came about the achievements of social scientists, including charitable works. Which works to achieve social equality. The topic also included the dignity of the righteous scholars that appeared to them for their asceticism and piety, as we dealt with the scholars' fight against the people of heresies and bad habits by waging an intellectual war to deter them and direct them in a sound direction away from the newly introduced heresies. Through our study of the subject of the achievements of Muslim scholars in the Kingdom of Granada, we concluded that it was a scientific station for exporting the civilizational production to the Islamic world in particular and to Europe in general, as it was a major part of the European continent. The Kingdom is a distinguished historical model that expresses the extent of the development and progress of the Arab Islamic civilization.

**Mosul University**

**College of Education for Human Sciences**

**Department of History**



**The Achievements of Muslim Ulama in  
the Kingdom of Granada  
(635–897 A.H/1238–1492 A.D)**

**Abdullwahab Atia Muhamad Saleh**

**Ph.D.thesis**

**History/ Islamic History**

**Supervised by**

**Professor**

**Dr. Ahlam Hassan Mustafa Al-Naqeeb**

---

**1444 AH**

**2022 AD**